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یحیی ابراهیمی، نماینده دلفــان می گوید: آقای 
رئیسی در شروع کار دولت گفت ما اقتصاد مملکت 
را شــرطی نخواهیم کرد، حال، دولت چه بخواهد 
قبول بکند و چه نخواهد قبول کند، باید بگویم قطعاً 

اقتصاد ما شرطی است.
هرچند دولت به صورت مداوم از خدمات و دستاورد های خود در 
عرصه مدیریت کشور، گزارش می دهد، اما کمتر کسی است که 
این حرف ها را جدی بگیرد، زیرا تورم بی سابقه در ایران و افزایش 
سرسام آور نرخ ارز، مسکن، خودرو و اقلام اساسی، گویای همه 
چیز است. از این رو، رویداد۲۴ به سراغ یحیی ابراهیمی، نماینده 
دلفان و سلسه رفته تا نظرات او را در این باره جویا شود.در ادامه، 

مهم ترین بخش های این گفت وگو را بخوانید:
 ما از روز اول اعلام کردیم که تیم اقتصادی دولت سیزدهم، 
ضعیف اســت و حال که بیش از دو سال و نیم از عمر دولت 

گذشته، نتایج روشن است.
 اقتصاد، دستوری نیست. اقتصاد، یک سری مولفه و اصول دارد 

که اگر براساس قواعد جلو برویم، کار ها توام با خروجی مثبت 
می شود. اکنون جالب است که آمار ها را هم دستکاری می کنند 
که مثلًا وضع بد جلوه داده نشود.آمار تورم در کشور از ۴۰ یا ۵۰ 
درصد هم که اعلام می شود، بیشتر است و متاسفانه روز به روز 

وضعیت مردم اسفناک تر و سفره آن ها کوچک تر می شود.
افزایش جدی قیمت دلار، پیش از عید آغاز شده بود و متاسفانه 
الان قیمت به حدود ۶۵ هزار تومان رسیده است و اگر روند این 
باشد، طی چند ماه آینده باید منتظر دلار ۱۰۰ هزار تومانی باشیم. 
مجموع این اتفاقات نشان می دهد دولت باید یک فکر اساسی 

برای آینده کشور کند.
افرادی که قبلًا نسبت به دلار ۳۰ هزار تومانی معترض بودند، 
حالا که دلار به بالای ۶۰ هزار تومان رسیده است باید صدای 
اعتراض شان رساتر شود، ولی این طور نیست، چون در عمل، 
دغدغه مردم را ندارند. کسی که دغدغه مردم را داشته باشند، 
دائم به دنبال افزایش منفعت مردم اســت و در این راه، کوتاه 

نمی آید.

تیم اقتصادی دولت باید ترمیم شود
دولت باید تیم اقتصادی خود را به شــکل کلی ترمیم کند. 
هنوز در مملکت اتفاق جدیدی رخ نداده، تحریم جدیدی علیه 
ما صورت نگرفته، حمله نظامی علیه ایران نشده، پس چرا قیمت 
دلار به ۶۵ هزار تومان رسیده است؟ قرار نیست با هر حرکت 

جزئی، مملکت به هم بریزد.
هرچند تحریم های ظالمانه علیه ایران، اقتصاد را تا حدی مختل 
کرده است، اما اگر این بحران را سهم بندی کنیم، سوءمدیریت 

بیشترین سهم را در ایجاد وضع موجود داراست.
آقای رئیســی در شروع کار دولت گفت ما اقتصاد مملکت را 
شرطی نخواهیم کرد، حال، دولت چه بخواهد قبول بکند و چه 

نخواهد قبول کند، باید بگویم قطعاً اقتصاد ما شرطی است.
شرایط نامساعد اقتصادی به شدت بر نارضایتی های اجتماعی، 
اثرگذار است. فقط کافیست کمی در سطح جامعه بچرخید تا 
این حجم بالای نارضایتی را لمس کنید. امروز پای صحبت 
میوه فروشان و سوپرمارکت دار بروید تا ببینید چقدر به واسطه 

کاهش فروش شان در شب عید، ناراحت هستند. طبیعی است، 
وقتی مردم قدرت خریدشان پایین آمده، چاره ای جز کم خریدن 

ندارند.
طبقه متوسط نداریم؛ اقلیتی مرفه و اکثریتی فقیر داریم

شــرایط زندگی کردن برای مردم واقعاً ســخت شده است. 
مردم ســاکن در مناطق محروم، در حال له شدن هستند. کار 
به جایی رسیده که ما دیگر در کشور قشر متوسط نداریم. اکنون 

یک اقلیتی در مملکت مرفه هستند و یک اکثریتی به لحاظ 
اقتصادی، در طبقه ضعیف تعریف می شوند.به واسطه مدیریت 
دولت سیزدهم، پایگاه اجتماعی آقای رئیسی، کاهش جدی پیدا 
کرده اســت. آقای رییس جمهور! چه شد آن شعار هایی که در 
خرداد ۱۴۰۰ دادی؟ بخش عمده درصد پایین مشارکت مردم 
در انتخابات مجلس، مشــکلات اقتصادی بود و این کاهش 

مشارکت، پیش از انتخابات براساس نظرسنجی ها معلوم بود.

یحیی ابراهیمی، نماینده دلفان مطرح کرد؛

دیگر در کشور قشر متوسط نداریم  رئیس جمهور: همه بخش ها 
برای ثبات بازار همکاری کنند

رئیس جمهور بر ضرورت تلاش و همکاری بیشتر همه بخش ها برای ثبات و 
آرامش بازار و تقویت همکاری و هم افزایی بخش های رسانه ای دستگاه های 

دولتی برای اطلاع رسانی به مردم و تنویر افکارعمومی تاکید کرد.
جمعی از مدیران حوزه های فرهنگ، اقتصاد و امنیت صبح دیروز در نشستی به ریاست آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی، راهکارهای حفظ و ارتقای ثبات و آرامش بازار را مورد بحث و تبادل نظر 
قرار دادند.رئیس جمهور در این نشست با اشاره به تمرکز دشمن بر ناامید کردن مردم از طریق 
فضاســازی های کاذب و ایجاد نوسانات اقتصادی، بر ضرورت تلاش و همکاری بیشتر همه 
بخش ها برای تقویت ثبات و آرامش بازار تاکید کرد.به گزارش بازار،  رئیسی تقویت همکاری و 
هم افزایی بخش های رسانه ای دستگاه های دولتی برای اطلاع رسانی به مردم و تنویر افکارعمومی 

را خواستار شد.

ارس در محاصره سدهای ترکیه؛ واکنش ایران چیست؟
عضو هیات نمایندگان استان آذربایجان شرقی گفت: واکنش ما به اقدامات 
سدسازی ترکیه باید در چارچوب روابط دوجانبه باشد یعنی ابزار و امکانی را 

داشته باشیم که بواسطه آن بر رفتار طرف مقابل اثر بگذاریم.
احمد علیرضابیگی درباره سدسازی های ترکیه روی ارس و تبعات آن بر ایران و اقداماتی که 
کشور ما در در راستای جلوگیری از این پروژه ها می تواند داشته باشد، اظهار داشت: ابتدا اینکه ما در 
خصوص ارس عضو کنوانسیون بین المللی مربوطه نیستیم که از این طریق ترکیه را مجاب کنیم 

از کاری که انجام می دهد منصرف شود و یا شرایطی برای این کشور در نظر بگیریم.
وی افزود: اقدام ترکیه بیش از ۸۳ درصد روی دبی رودخانه ارس و تاثیرات قابل توجهی را در 
شمال غرب کشور ما بر جای خواهد گذاشت.عضو هیات نمایندگان استان آذربایجان شرقی گفت: 
واکنش ما به این اقدامات ترکیه باید در چارچوب روابط دوجانبه باشد یعنی ابزار و امکانی را داشته 
باشیم که بواسطه آن بر رفتار طرف مقابل اثر بگذاریم، بعبارت دیگر این واکنش ها در چارچوب 

روابط دو یا چند جانبه بین کشورهای ذی سهم قابل طرح و پیگیری است.
وی بان داشت: در هر حال در چارچوب یک نقشه بلندمدت ترکیه بنا دارد بر جغرافیای پیرامون 
خود اثر بگذارد و بواسطه اینکه هر دو کشور عضو کنوانسیون بین المللی نیستیم نمی توان کاری 
صورت داد و فقط در چارچوب روابط دوجانبه قابل پیگیری است. ضمن اینکه هر اقدامی که ما در 
مجامع بین المللی انجام دهیم ضمانت اجرایی ندارد.علیرضابیگی در گفت وگو با ایلنا،  با بیان اینکه 
ما با دولت جمهوری آذربایجان در خصوص حقابه دارای قرارداد هستیم، یادآور شد: علاوه بر ایران 
کشورهای حوزه خزر از جمله آذربایجان هم در حوزه ارس ذی سهم هستند زیرا انتهای ارس به 

دریای خزر می رسد و سدسازی ترکیه ورودی آب به خزر را تحت تاثیر قرار می دهد.
به گفته وی؛ این موضوع را نیز باید در نظر گرفت که در مورد هیرمند که ما قرارداد محکمی با 
افغانستان داریم نتوانسته ایم کاری پیش ببریم و حقابه خود را محقق کنیم بنابراین برنامه ها باید در 
چارچوب روابط دو یا چند جانبه بین کشورها حل و فصل شود و دارای ضمانت اجرایی باشد و به 

قدرت نرم و اثرگذاری هر کشوری برای تحقق قراردادهای بین المللی برمی گردد.

 امضای طرح سوال از وزیر کار
 قانون اجازه ابطال مصوبه دستمزد کارگران 

را به دیوان عدالت می دهد
یک نماینده مجلس گفت: قانون اجازه ابطال مصوبه حقوق و دستمزد کارگران 
در ســال ۱۴۰۳ را می دهد زیرا همه مصوبات و تصمیمات جلسات دولتی 

می تواند توسط دیوان رسیدگی و ابطال شود.
حسینعلی حاجی دلیگانی  درباره این که برخی از فعالان کارگری عنوان کرده اند که امیدوارند 
دیوان عدالت اداری مصوبه افزایش حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ را ابطال کند، آیا این احتمال 
وجــود دارد، گفت: بله، ظرفیت قانون این اجازه را می دهد.این نماینده مجلس تاکید کرد: همه 
مصوبات و تصمیات جلسات دولتی می تواند توسط دیوان رسیدگی و ابطال شود.وی خاطرنشان 
کرد: البته آئین نامه های دولت که مربوط به هیأت وزیران اســت در مجلس مورد بررسی قرار 

می گیرد ولی در تصمیماتی که یک جمعی گرفته اند، در  دیوان ظرفیت بررسی وجود دارد. 
حاجی دلیگانی در گفت وگو با ایلنا، در خصوص آخرین وضعیت بررسی مصوبه حقوق و دستمزد 
کارگران در سال  ۱۴۰۳ گفت: یک طرح سوالی توسط همکاران مطرح شد که بنده هم امضا 
 کردم که وزیر کار بیاید و پاسخگو باشد که چه اقدامی شده و چرا به این شکل تصمیم گیری

 شده است.

جریانی هنگام بررسی برنامه هفتم توسعه نگذاشت 
حفظ ارزش پول ملی را مصوب کنیم

یک نماینده مجلس گفت:جریانی که بعضاً در مجلس و مرکز پژوهش های 
مجلس وجود دارد در هنگام بررسی برنامه هفتم توسعه نگذاشتند حفظ ارزش 

پول ملی را مصوب کنیم.
محسن زنگنه در جلسه دیروز مجلس در تذکری گفت: طرحی تحت عنوان مقاوم سازی نظام 
ارزی کشور تهیه شده اما اعلام وصول نمی شود، خواهش من از هیأت رئیسه این است که بر 
اساس ماده ۱۲۷ این طرح باید چند ماه بعد اعلام وصول می شد تا در جامعه اینگونه مطرح نشود 
که مجلس طرحی برای حوزه ارز ندارد.وی ادامه داد: طرح تهیه شده اما متأسفانه جریانی که بعضاً 
در مجلس و مرکز پژوهش های مجلس وجود دارد در هنگام بررسی برنامه هفتم توسعه نگذاشتند 
حفظ ارزش پول ملی را مصوب کنیم. جمله ای که بارها مقام معظم رهبری در هفته های اخیر 
مطرح کردند موضوع حفظ ارزش پول ملی بوده و بر آن تأکید کردند اما متوجه نمی شــوم چه 
جریانی است که نمی خواهد این موضوع به عنوان قانون در برنامه هفتم توسعه و سایر قوانین آورده 
شود.به گزارش ایلنا، این نماینده مجلس گفت:طرح تهیه شده درخصوص حوزه ارز پس از چندین 
ماه اعلام وصول نمی شود، ذینفعان این حوزه نمی خواهند اجازه دهند موضوع مدیریت نظام ارزی 

در ریل اقتصادی و منطقی خود حرکت کند.

خرید طلای نو از سبد مردم حذف شده است
محمد زرین مهر گفت: طلای نو از سبد مردم حذف شده است. این شرایط 
رکود باعث شده تا فروشندگان طلا مشتری نداشته باشند و از طرفی گرانی 

قیمت طلا سبب شده تا کارگاه های طلا سازی هم از تولید دست بکشند.
بازارهای مالی ایران از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا امروز که با افزایش شدید قیمت طلا و سکه و رشد 
قیمت دلار روبرو بوده اند زمینه را برای افزایش بهای خودرو و سایر کالاها از قبیل لوازم خانگی 
و گوشی تلفن همراه و حتی لوازم التکرونیکی مانند کامپیوتر و ... مهیا کرده اند.رئیس اتحادیه 
فروشندگان طلا و جواهر شیراز می گوید: وضعیت بازار طلا و جواهر شیراز بسیار اسفناک است؛ 
در شرایط فعلی به سختی کسی پیدا می شود که یک گرم طلا نو از مغازه های طلافروشی شیراز 
خریداری کند.محمد زرین مهر می افزاید: چند روزی است که مردم هرچه پس انداز دارند را تبدیل 
به طلای آب شده و سکه می کنند؛ جو بازار به گونه ای است که فعلا از خرید طلای آب شده 
استقبال می شود و افزایش قیمت هر گرم طلا با احتساب بر مالیات و مزد به بیش از ۴ میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان می رسد.وی با اشاره به اینکه خرید طلای نو از سبد مردم حذف شده است، ادامه 
می دهد: این شرایط رکود باعث شده تا فروشندگان طلا مشتری نداشته باشند و از طرفی گرانی 

قیمت طلا سبب شده تا کارگاه های طلا سازی هم از تولید دست بکشند.
به گزارش تجارت نیوز، رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز با بیان اینکه در حال حاضر 
مردم از خرید طلای آب شده استقبال می کنند، می گوید: شرایط به گونه ای است که مغازه داران 
طلا فروشی از ترس گرانی مجدد قیمت ها سرمایه های شان را به طلا تبدیل می کنند.به اعتقاد 
زرین مهر جو روانی و افزایش نرخ دلار به شدت قیمت طلا را گران کرده است و ادامه می دهد: 
قیمت انس جهانی هم چند روزی است که روند افزایشی دارد و این گرانی تمام افراد را غافلگیر 
کرده است؛ معمولا افزایش قیمت انس جهانی سبب کاهش نرخ دلار می شود که در این روزها 
این اتفاق رخ نمی دهد. رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز با بیان اینکه ادامه این روند 
باعث ریزش شدید مغازه های طلا فروشی در شیراز می شود، می افزاید: روند افزایشی قیمت ها 

باعث می شود تا افراد و مغازه داران از ادامه فعالیت در این حوزه دست بکشند.

رییس سازمان هواپیمایی کشوری:
 برای افزایش قیمت بلیت منتظر

 اعلام دیوان عدالت هستیم
رییس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: درباره قیمت بلیت رای دیوان عدالت 

اداری مبنی برای تصمیم گیری خواهد بود و منتظر تعیین تکلیف آن هستیم.
 محمد محمدی بخش، رییس سازمان هواپیمایی در نشست خبری امروز با اشاره به پروازهای 
نوروز امســال اظهار داشت: در مجموع ۲۷ هزار و ۴۶۸ پرواز انجام شد و ۳ میلیون و ۳٩۶ نفر 
در این پروازها جا به جا شدند و میزان متوسط تاخیرات مجموع پروازها کمتر از ۱۵ دقیقه بود . 
وی ادامه داد: از مجموع پروازها ۵ هزار و ۷٩۰  مسافر پرواز خارجی در ۸۳۷ هزار پرواز خارجی 
جا به جا شدند و در مجموع در پروازهای خارجی به ۳۸ مقصد دنیا پرواز داریم.وی با بیان اینکه 
در ایام نوروز ٩۰ درصد فرودگاه های کشور زیر بار ترافیک بودند که در میزان پروازها ۷ درصد 
رشد داشتیم.به گزارش ایلنا،معاون وزیر راه و شهرسازی درباره تصمیم گیری ها برای تعیین قیمت 
جدید بلیت هواپیما گفت: درباره قیمت بلیت رای دیوان عدالت اداری مبنی برای تصمیم گیری 
خواهد بود و منتظر تعیین تکلیف دیوان عدالت اداری هستیم و برای سال ۱۴۰۳ قیمت ها تعیین 

شده که اگر تصویب شد اعلام خواهد شد.

اخبار کوتاه 

ناخالصی در تعریف دستمزد پزشکان همواره چالشی 
بزرگ در اقتصاد ســلامت بوده است. پزشکان برای 
جبران هزینه های خود روی به گرفتن زیرمیزی از بیماران 
می کنند. اکثر این پزشکان جراحانی هستند که برای فرار 
مالیاتی، حق الزحمه خود را در قالب سکه، دلار و حتی بیت 

کوین دریافت می کنند.
تخلفات پزشکی گوناگونی وجود دارد؛ از پرداخت های خارج از تعرفه 
و دریافت وجه زیرمیزی از بیماران گرفته تا طلب سکه، دلار و حتی 
ارزهای دیجیتال. همچنین برخی پزشکان با پزشک نماها همکاری 
کرده و سودهای زیادی کســب می کنند. از نظر فراوانی، بیشترین 
تخلفات حوزه پزشکی مربوط به دریافت وجه زیر میزی است و پس از 
آن، تخلفات مربوط به حوزه زیبایی، ورود پزشک نماها و انجام اعمال 
زیبایی توسط افراد غیرپزشک یا بدون مجوز از جمله شایع ترین تخلفات 
در حوزه پزشکی هستند.در حوزه سقط جنین نیز، اگرچه موارد زیادی 
وجود ندارد، اما از نظر اهمیت، موضوع در رتبه بالای اولویت قرار دارد. 
سعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت، تأیید کرده که تاکنون 
۵۰ پرونده مربوط به تخلفات پزشکان، بیمارستان ها، افراد پزشک نما و 
سقط جنین بررسی شده و احکام اولیه آن ها صادر شده است. سلیمان 
حیدری، مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان، هم تأیید 

می کند که حیطه تخلفات پزشکی گسترده است و درباره برنامه های 
نظارتی وزارت بهداشــت برای برخورد با تخلفات در حوزه پزشکی 
صحبت می کند. او می گوید: »تخلفات پزشکی شامل مسائل مالی و 
عملکردی و نحوه عملکرد درمانی همکاران ما می شود. تخلفات مالی 
در حوزه پزشکی شامل اقداماتی چون گرفتن وجه خارج از تعرفه )یا 
همان زیرمیزی( و گرفتن پول به بهانه فروش تجهیزات مانند پروتز 
و ... که به صورت غیرقانونی از بیماران واریز می شود، می شود.«یکی 
از بیماران که به تازگی در دام یکی از این پزشــکان افتاده اســت به 
گسترش نیوز گفت: جراح خیلی خوب و کار درستی است ولی برای 
حق الزحمه جراحی  ۳ سکه تمام بهار آزادی دریافت می کند. کارش 
خیلی دقیق و خوب اســت. هزینه های بیمارستان و وسایل جراحی 
جداگانه پرداخت می شــود. حدود ۱۵۰ میلیون تومان هزینه بستری 
در بیمارستانی که آقای دکتر درخواست کرده اند و هزینه وسایل نیز 
تا ۶۰ میلیون تومان می شود.بیماری دیگر نیز این چنین ادعا داشت: 
دخترم به گفته دکتر تحت جراحی اورژانســی کیسه صفرا  باید قرار 

می گرفت و در همان زمان نیز باید یک عدد سکه تمام بهار آزادی به 
خود دکتر پرداخت می کردیم. در غیر این صورت جراح کار او را انجام 
نمی داد.این نمونه های و نمونه های از این قبیل نشان دهنده این است 
که عدم  تعیین تعرفه های درست و واقعی: اولاً تعداد چنین اتفاقاتی را 
افزایش خواهد داد ثانیاً کیفیت کاردرمانی کاهش پیدا می کند و ثالثاً 
تعداد پزشــکانی که میل به مهاجرت دارند را افزایش می دهد و این 
دسته اتفاقات منجر به بروز عواقب وحشتناکی در آینده نظام سلامت 
خواهد شد. علی رغم صلب اعتماد به جامعه پزشکی هشدارهایی که 
در خصوص فساد در نظام پزشکی شنیده می شود.ناخالصی در تعریف 
دستمزد پزشکان همواره چالشی بزرگ در اقتصاد سلامت بوده است. از 
طرفی پزشکان برای جبران هزینه های خود روی به گرفتن  زیرمیزی 
از بیماران شــده اند. اکثر این پزشکان جراحانی هستند که برای فرار 

مالیاتی، حق الزحمه خود را در قالب سکه و دلار دریافت می کنند.
طبق آمارهای موجود تنها ۲ درصد از جراحان هستند که زیرمیزی 
بگیر هستند. سخنگوی سازمان نظام پزشکی گفته که حدود یک سوم 

پزشــکان کشور درآمد زیر هشت میلیون تومان در ماه دارند و عملًا 
زیرخط فقر یعنی ماهیانه ۱۲ میلیون تومان حقوق می گیرند.

با توجه به گفته مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان، 
برای جلوگیری از تخلفات پزشکان که می توانند سلامت جامعه را به 
خطر بیندازند، قوانین مربوط به تعزیرات حکومتی بازبینی شده و تغییراتی 
ایجاد شده است. بر اساس این تغییرات، علاوه بر برگرداندن مبلغ اصلی 
به بیمار، جریمه ای به اندازه ۱۰ برابر این مبلغ برای پزشک متخلف 
تعیین می شود. در صورت تکرار تخلف، جریمه به ۵۰ برابر افزایش یافته 
و در صورت تکرار مجدد، پزشک متخلف ممکن است از داشتن مطب 
به صورت موقت یا حتی دائم محروم شود. در صورتی که تخلفات در 
یک مرکز درمانی رخ دهد، مسئولان مرکز مسئولیت این اقدامات را به 
عهده می گیرند و تذکری از طرف مراجع ذیصلاح دریافت می کنند. در 
صورت تکرار تخلف در مراکز درمانی، اعتبار آن مرکز کاهش می یابد.

مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان بیان می کند که افرادی 
که مجبور می شوند مبلغی را به عنوان زیرمیزی پرداخت کنند، حق دارند 
شکایت کنند تا این موضوع پیگیری شود. او تأکید می کند که نگرانی 
برخی افراد از اینکه شکایت کردن ممکن است منجر به متوقف شدن 
درمان آن ها شود، غیر معتبر است. معاونت درمان دانشگاه های علوم 
پزشکی مسئول است که برای بیماران، پزشک حاذق و قابل اعتمادی 

را معرفی کنند تا بیماران بتوانند برای درمان شان به این پزشک مراجعه 
 کنند و درعین حال از دست دادن حقوق خود به دلیل شکایت هایشان 
جلوگیری شود.البته ناگفته نماند که بیماران با میل و اطلاع خود این 
کار را می کنند به نوعی توافق بین پزشک و بیمار این مبلغ پرداخت و 
دریافت می شود. چرا نرخ تعرفه ها به درستی تعیین نمی شود که پزشک 
را مجبور به دریافت مبالغ خارج از چارچوب می کند. در جامعه ای که 
دست هیچ مظلومی به عدالت نرسد هرکس هر کاری بخواهد انجام 
می دهد. درجایی که اگر بی قانونی ببینید و شخص خاطی با شفافیت به 
شما می گوید هر کاری می خواهی انجام بدهید.... یعنی در این جامعه 
صدای عدالت خفته است. در این وضعیت فقر و فساد و تورم که در 
بالاترین سطح دارایی جامعه هستند فریاد زدن عدالت به نوعی شوخی 
می ماند. ازآنجاکه مشکل دریافت زیرمیزی توسط پزشکان بررسی شد 
انتظار می رود با نظارت دقیق سازمان نظام پزشکی و وزارت بهداشت 
همچنین تعیین تعرفه درست برای خدمات پزشکی این وضعیت را 
مدیریت کرده و بدین نحو فساد موجود را به پایان برساند. اینکه هم 
بیمه ها و هم پزشکان و هم دولت دست در جیب مردم کنند تا حق 
ضایع شده خویش را بردارد منصفانه و عادلانه نیست. دولت و سیستم 
قضایی نباید نسبت به این موضوع سکوت کند و گوش های خود را 

بگیرد.

طبابت ارزی در جامعه ریالی 
تبادل با زیر میزی گرفتن فرق دارد!

نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس 
گفت: آقای فرزین اگر قادر به مدیریت 

بازار ارز نیست سمت خود را واگذار کند.
رحمت الله نوروزی در نشست  دیروز مجلس در 
تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهور، تصریح کرد: 
آقای رئیسی اگر آقای فرزین رئیس بانک مرکزی 
نمی تواند این بانک را مدیریت کند سمت خود را 
واگذار کند، اینکه من مســئولیت ندارم به چه معنا 

است؟ آقای فرزین شما در بحث ارز ترجیحی و بازار آزاد مسئول هستید.وی ادامه داد: در صورت تداوم این روند 
مردم پول خود را از بانک ها خارج و در بازار ارز سرمایه گذاری خواهند کرد.

نوروزی خطاب به وزیر جهاد کشاورزی، گفت: در بحث قیمت کلزا و جو در شرایطی که در فصل برداشت 
قرار داریم شورای قیمت گذاری اقدامی نکرده و علت افزایش ۴۰ درصدی قیمت کود در سال ۱۴۰۳ چیست؟
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، افزود: هیات عالی نظارت هرچه سریع تر نظر خود را نسبت به تبدیل 
وضعیت نیروهای شرکتی و قراردادی اعلام کند و بالغ بر ۳ میلیون نفر چشم انتظار اجرای این مصوبه هستند.
وی ادامه داد: همچنین مابه التفاوت افزایش حقوق فرهنگیان برای اجرای رتبه بندی معلمان باید هرچه سریع 
تر در دستورکار دولت قرار گیرد، وزیر آموزش و پرورش در این رابطه باید در دولت از حق فرهنگیان دفاع کند. 
این نماینده مردم در مجلس یادآور شد: افزایش قیمت چندبرابری جرائم راهنمایی و رانندگی در این شرایط 
اقتصادی چه دلیلی دارد؟ جرائم ۶۰۰ الی ۷۰۰ هزار تومانی در این تورم بالای ۴۰ درصد چه توجیهی دارد؟ در 

این شرایط باید کمک حال مردم باشیم.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در مورد ضرورت تغییر تیم اقتصادی دولت 
گفت: اگر من بودم خیلی وقت پیش تغییر 
می دادم و بیشــتر هم وزارت اقتصاد را 

نیازمند تغییر می دانم.
به گزارش تجارت نیوز، محمدحســین فرهنگی 
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی درخصوص نابسامانی های بازار ارز و طلا 

طی روزهای اخیر در بازار کشور و عوامل دخیل در آن گفت: نابسامانی های اخیر در بازار عوامل مختلفی 
داشت، همین حادثه حمله رژیم صهیونسیتی به کنسولگری کشورمان در سوریه هم بی تأثیر نبود ولی مهم تر 
از آن ها بحث مدیریت است. وی ادامه داد: سال هاست گفته می شود پیمان های ارزی با کشورهای دیگر 
داشته باشیم و محوریت دلار و یورو به حداقل برسد تا اثر کمتری بر اقتصاد داشته باشد اما بخش اقتصادی 

ما و به طور خاص وزارت اقتصاد موفق عمل نکردند.
نماینده مردم تبریز در پاسخ به این سوال که چه عامل یا عواملی در شرایط کنونی نقش و قصور بیشتری 
داشــتند؟ ابراز داشت: موضوعات مختلف دخیل بودند اما بیشترین عامل، نگرانی ای بود که جنایات رژیم 
صهیونسیتی به وجود آورد و تلاشی که این رژیم برای افزایش سطح تنش و گسترش درگیری ها داشت، 

اثرات روانی بر بازارهای مختلف ایجاد کرد.
فرهنگی در پاسخ به این سوال که آیا تغییر در تیم اقتصادی دولت را لازم می دانید؟، ابراز داشت: اگر من بودم 

خیلی وقت پیش تغییر می دادم و بیشتر هم وزارت اقتصاد را نیازمند تغییر می دانم.

 فرهنگی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس:

آقای فرزین اگر قادر به مدیریت بازار 
ارز نیست، سمت خود را واگذار کند

 تغییر تیم اقتصادی دولت 
ضروری است

یک عضو کمیسیون حقوقی مجلس گفت: 
ما باید به آقایان اعلام کنیم اگر لازم است 
افزایشی در مورد نرخ ها انجام شود آن 
هم جرائم راهنمایی و رانندگی، حتما باید 
براســاس قانون انجام شود. آقایان راه 

درست و قانونی را نرفتند.
کاظم دلخوش  درباره افزایش جرائم رانندگی و 
این که برخی گلایه می کنند که وقتی حقوق ها و 

دستمزدها طبق تورم بالا چرا مبالغ این جرائم این میزان افزایش داشته است، گفت: طرح این مساله خارج از 
موضوع است، برای این که آقایان راه درست و قانونی را نرفتند و این نباید مطرح شود.

این عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس بیان کرد: ما باید به آقایان اعلام کنیم اگر لازم است افزایشی 
در مورد نرخ ها انجام شود آن هم جرائم راهنمایی و رانندگی، حتما باید براساس قانون انجام شود.

وی در گفت وگو با ایلنا،تاکید کرد: دولت باید لایحه بیاورد یا خود قوه قضائیه و پلیس پیگیر باشند و ما از 
هم طریق در کمیسیون قضایی پیگیری کنیم. نظر مجلس باید به لحاظ قانون لحاظ شود، چون مغایرت با 
اصول متعدد قانون اساسی دارد؛ اصل ۵۳ می گوید هرگونه پرداخت و دریافت باید بر اساس قانون باشد، لذا 

اگر می خواهند دریافتی داشته باشند، باید بر اساس قانون باشد.
روز گذشته سردار سید تیمور حسینی، رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه هدف اصلی از افزایش جرایم، 
بازدارندگی است، گفت: جرائم راهنمایی و رانندگی تا ۵۰۰ درصد افزایش خواهد یافت چراکه پیشنهاد آن داده 

شده است و به محض ابلاغ اجرایی می شود.

عضو کمیسیون حقوقی مجلس:

 آقایان برای افزایش جرائم رانندگی
 راه درست و قانونی را نرفتند

عضو هیات نماینــدگان اتاق های بازرگانی ایران گفت: محول کردن بار مســئولیت 
مشکلات اقتصادی کشور از جمله بحران ارز بر رسانه ها نوعی فرافکنی و مانع سازی 

برای دیده شدن مشکلات است.
مهراد عباد، عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی ایران و تهران در پاسخ به این پرسش که آیا اطلاع رسانی 
رسانه ها درباره نوسانات قیمت ارز به تشدید التهاب بازارها و دامن زدن به بحران های اقتصادی کشور می انجامد؟ 
گفت: به باور من محول کردن بار مسئولیت این مشکلات بر دوش رسانه ها نوعی فرافکنی و مانع سازی برای 
دیده شدن مشکلات است. آنچه سبب بحران ارزی و التهاب بازاری که اکنون با آن مواجه هستیم شده نه 

برآمده از اطلاع رسانی درباره آنها بلکه حاصل یک بی خردی است و ریشه در ماهیت اقتصاد ما دارد.
عباد ادامه داد: امروز همه می دانند چه عواملی به ایجاد تورم در کشور انجامیده که اصلی ترین این عوامل 
بودجه بندی ضعیف و ناکارآمد دولت ها بوده اســت؛ دولت  ما دولت بزرگی اســت و اداره آن هزینه زیادی را 
می طلبد و این هزینه در حالی به اقتصاد ایران تحمیل می شود که کشور ما تحریم است و درآمدهای حاصل 
از فروش نفت در سال های اخیر کاهش پیدا کرده است.این عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی تهران 
اضافه کرد: مضاف بر فشارهای خارجی اعمال سیاست های اشتباه ارزی و پولی به دست مسئولان داخلی در 

ایجاد شرایطی که امروز به آن گرفتار آمده ایم نیز موثر واقع شده است.
در مشکلات به دنبال دشمن هستیم

عباد تصریح کرد: موضوع اینجاست که در کشور به هنگام بروز مشکل به دنبال یک دشمن هستیم، در 
حالی که در به وجود آمدن بحران امروز بخش خصوصی و بخش دولتی هر یک سهم خود را دارند که البته 

گفتنی است دولت ها در طول سال ها آزادی عمل بخش خصوصی را به تدریج سلب کرده اند و فعالان این 
بخش، شرایط عملکرد خلاقانه را از دست داده اند.وی در گفت وگو با ایلنا افزود: ایستادگی در برابر این تورم 
فزاینده به ایجاد یک تفکر و رویکرد جدید نیاز دارد و شرایط امروز گویای این است که فرمول اقتصادی کنونی 
پاسخگوی حل مشکلات ما نیست، مشکل ما اینست که اقتصاد ما علمی و مبتنی بر یک روش خاص پیش 
نمی رود و انواع اندیشه ها در اقتصاد کشور ساری و جاری است و اقتصاد ما طیفی از اندیشه های چپ تندرو تا 

اندیشه های لیبرال را در خود گنجانده است.  
عضو هیات نمایندگان اتاق های بازرگانی خاطرنشان کرد: اقتصاد ایران نیاز به تقویت حضور بخش خصوصی 
دارد؛ خصوصی سازی در اقتصاد ایران اجرا شد اما ادامه پیدا نکرد و اکنون سهم بخش خصوصی از اقتصاد 
کشور از ۱۰ درصد تجاوز نمی کند.عباد در پایان اظهار کرد: دولت هرگاه با کمبود نقدینگی مواجه می شود پول 

چاپ می کند اما با اجرای این راهکار به افزایش تورم دامن می زند.

بحران ارزی حاصل بی خردی است

بودجه بندی ضعیف دولت عامل اصلی تورم

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
بازرگانی ایران کاهش صادرات 
محصولات کشــاورزی ایران و 
غلبه رقبا در بازارهای صادراتی را 
تایید کرد و پنج چالش صادراتی 

را سبب ساز این امر دانست.
محمدعلی رضایی، رئیس کمیسیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی ایران شرحی از 
آنچه سبب کاهش صادرات محصولات 
کشاورزی کشــور شده و غلبه رقبا را در 

بازارهای ایران رقم زده ارائه کرد و توضیح داد: پنج چالش قانون بازگشت 
ارز حاصل از صادرات، تولید نشدن محصولات کشاورزی با استانداردهای 
سلامت روز دنیا، تورم، در اختیار نداشتن ابزارهای مالی و اعتباری بین الملل 
و برخــوردار نبودن تجارت ایران از امکانات شــرکت های حمل و نقل و 
کشــتی رانی را می توان اصلی ترین عوامل کاهش تجارت محصولات 

کشاورزی ایران دانست.
تقویت صادرات زیرزمینی

وی در ادامه گفت وگو با ایلنا از دســت رفتن بازارها را معلول عواملی 
دانست که در بلندمدت رخ داده و خاطرنشان کرد: از دولت های گذشته تا 
امروز بخش خصوصی همواره هشدارهای فراوان درباره عواملی داده که 
به از دست رفتن بازارهای صادراتی انجامیده و اصلی ترین آنها تصمیم 
بانک مرکزی در سال ۱۳٩۷ مبنی بر اجرای قانون بازگشت ارز حاصل 
از صادرات بوده اســت.رضایی ادامه داد: با این قانون از ســال ٩۷ وارد 
فضایی شدیم که در آن اقتضائات فعالیت بنگاه های کوچک و متوسط 
در نظر گرفته نشده بود، این در حالیست که بیشتر صادرات محصولات 
کشاورزی در کشور به دست این بنگاه ها انجام می شود.رئیس کمیسیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: در روند چرخه مالی که دولت 
برای بخش خصوصی تعریف کرده موانع فراوانی برای شــرکت های 
پیشکسوت ایجاد شده، اتفاقی که به خروج شرکت های خوش سابقه و 
حرفه ای از بازار انجامید و حضور تاجران زیرزمینی و تازه کار در بازارهای 

صادراتی را تقویت کرد.
ایــن عضو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی اظهار کــرد: افزون بر 
اینهــا اختلاف فاحش میان ارز در بــازار آزاد و بازار نیما به ورود بیش 
از پیش صادرکنندگان زیرزمینی انجامید، تاجرانی که نگاه شــان به 

تجارت کوتاه مدت و موردی اســت؛ 
این شــرکت های زیرزمینی تعلقی به 
کســب و کار تجارت ندارند، به دنبال 
برندسازی نیستند و تلاشی برای حفظ 

بازار نمی کنند.
 عقب ماندگی کشاورزی ایران

 از استانداردهای روز دنیا
رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق 
بازرگانی ایران در ادامه از تولید نشدن 
محصولات کشاورزی ایران مطابق با 
استانداردهای سلامت محور روز دنیا گفت و یادآور شد: بخش خصوصی 
فعال در عرصه کشاورزی کشور بارها در این باره نیز هشدار داده است؛ 
کشورهایی که می توانند مقصد صادرات محصولات کشاورزی ایران 
بوده اند قوانین مربوط به کالاهای وارداتی را با اســتانداردهای روز دنیا 
به روزرســانی می کنند و در این شرایط موضوع مهمی مانند استاندارد 
باقی مانده سموم در کشور ما به طرز فاجعه آمیزی مورد بی توجهی قرار 
گرفته است، در حالی که کشورهای رقیب در کنار تولید محصول پاک 
به کشــاورزی ارگانیک روی آورده اند. رضایی تصریح کرد: متاسفانه 
برخی دولت مردان تصور می کنند که تمام بازارهای صادراتی تنها در 
اختیار تاجران ایرانی است و رقیبی وجود ندارد، در حالی که این رقبا با 

قیمت های رقابتی در این بازارها جولان می دهند.
تورم مانع سرمایه گذاری های کلان صادراتی است

وی همچنین در توضیح تاثیر تورم بر کاهش صادرات محصولات 
کشاورزی ایران گفت: تورم دو رقمی همواره یکی از اصلی ترین موانع 
پیش روی تاجران در ســرمایه گذاری های کلان صادراتی بوده است، 
گرچه در سال گذشته روند صعودی رشد تورم متوقف شد، اما همچنان 
تورم به عنوان یک عامل منفی در سرمایه گذاری های کلان صادراتی 
مطرح است.وی افزود: نبود ابزارهای مالی و اعتباری بین المللی و عدم 
مشابه سازی آن توسط بانک ها و صندوق های کشور عامل دیگری است 
که کشورهای رقیب را در بازار جهانی محصولات کشاورزی بر ایران 
غالب کرده است؛ به باور من هیچ صندوق، بانک یا بیمه ای وجود ندارد 
که حاضر باشد ریسک نرخ ارز را بپذیرد و صادرکنندگان ایرانی را تحت 
پوشش قرار دهد و چنانچه این اتفاق بیافتد هزینه ای را مطالبه می کند 

که برای صادرکنندگان توجیه اقتصادی ندارد.

بصیری معاون سابق وزیر و استاد دانشگاه تربیت مدرس با بیان اینکه با 
تصمیمات لحظه ای و دستوری ریسک سرمایه گذاری در بخش معدن را 
بالا برده اند گفت: علاوه بر تحریم های خارجی از خودتحریمی نیز لطمه 

می خوریم.
بخش معادن در شرایطی با مسائل و چالش های بسیار همراه است که از یکسو با ممنوعیت 
واردات ماشــین آلات و عدم تولید ماشین الات در داخل بخشی از معادن با کاهش تولید 
مواجه هستند و از سوی دیگر در حوزه صادرات مواد معدنی نیز آنچنان که انتظار می رود 
فعالان این حوزه نتوانســته اند بازارهای درخور توجهی را به دست بیاورند. این امر عمدتا 
به دلیل ضعف در ارتباطات ایران با بازارهای جهانی دارد که باعث شــده میزان صادرات 
محصولات معدنی چندان قابل توجه نباشد. با این وجود مسائل پیرامون حوزه معدن کشور 
محدودو به این موارد نیست و معدنکاران با چالش های دیگری نیز همواره دست و پنجه نرم 
می کنند. این در حالی است که برخی کارشناسان می گویند دولتمردان و مسئولین ما معدن 
را درک نکرده و نشناخته اند در غیر این صورت معادن کشور پتانسیل خوبی دارد اما تا زمانی 
که نفت هست اعتقادی به معدن نداشته و نخواهند داشت در صورتی که به واسطه پویایی 

بخش معدن است که چرخ کلیه صنایع داخلی می چرخد.
»محمد حسین بصیری« استاد دانشگاه تربیت مدرس و معاون سابق وزیر صمت در گفتگو 
با بازار در خصوص وضعیت حاکم بر بخش معدن کشور گفت: مشکلاتی که فراگیر است 
و تحریم که همه کشور را تحت تاثیر قرار داده در حوزه معدن نیز وجود دارد و به هر حال 
بسیار از تجهیزات معدنی ما تکنولوژی اروپایی و آمریکایی هستند و تحریم ها تا مقدار زیادی 
باعث شده روی بخش فشار بیاورد.بصیری افزود: در واقع بحث تهیه تجهیزات بخش معدن 
چالش ساز است به طوری که بر فرض قیمت یک لاستیک دامپتراک نزدیک ۴۰۰میلیون 
 تومان اســت و مساله بعدی اینکه متاســفانه با تصمیمات لحظه ای و دستوری ریسک 

سرمایه گذاری در بخش معدن را بالا برده اند.
وی خاطر نشان کرد: بر فرض در یک مقطعی بخشنامه می دهند تعرفه عوارض صادرات 
را بالا می برند و به این ترتیب به کل صادرات لطمه می خورد. چون یک تصمیمات پایداری 
نیست و لحظه ای گرفته می شود و ریسک فعالیت در بخش معدن را بالا می برد؛ یعنی 
ممکن است یک سرمایه گذاری که کالایی را صادر می کند هیچ اعتمادی ندارد که عوارض 

صادراتی روز بعد دو برابر نشود.
بی ثباتی قوانین و ریسک بالای کار در بخش معدن

این کارشناس بخش معدن تاکید کرد: اگر ما قوانین پایدار و باثباتی داشته باشیم که فرد 
بداند تا چند سال آینده چه افزایش هایی را در حوزه های مختلف از جمله مالیات و حقوق 
دولتی در پیش خواهد داشت و بتواند برآورد کند و بر اساس آن برنامه ریزی کند و متعاقبا 
تولید داشــته باشــد و یا صادرات و واردات داشته باشد، قطعا امور تسهیل تر می شود. اما 
همانطور که گفته شد چون قوانین پایدار نیست این مساله ریسک کار در معدن را بالا برده 

است.وی ادامه داد: از سوی دیگر محدوده های بسیاری هستند که در بلوک شرکت های 
خصولتی هســتند و یکسری هم در بلوک وزارت صمت است. این در شرایطی است که 
 چند سال پیش یک خیز برای آزاد سازی این محدوده ها برداشته شده مبنی بر اینکه اگر 
محدوده ای مدت زمانی طولانی کار نشده آزاد شود تا بقیه بتوانند بگیرند و کار کنند منتها 

از دست افراد حقیقی گرفتند و به بخش های خصولتی دادند و آنها الان بلوک کرده اند!
بصری افزود: اگر کل کشور را بررسی کنید می بینید که درصد عظیمی از محدوده های 
کشور ثبت شده اما کار نمی شود لذا باید یک برنامه ای گذاشته شود که حتی به بخش های 
خصولتی هم تذکر داده شود و یک مدت برای آنها مشخص شود که اگر در محدوده ای کار 

نکردند آزاد شود و به افراد دیگری سپرده شود تا بروند کار کنند.
FATF صادرات ضعیف مواد معدنی به دلیل عدم عضویت در

وی همچنین در پاسخ به این سوال که این محدوده ها غالبا کدام معادن را شامل می شود 
 که بلوکه اســت گفت: وقتی می گوییم پهنه یعنی یک منطقه با وسعت بسیار زیاد که 
می تواند معادن بسیاری را در خود جای دهد اما با بلوکه شدن امکان بهره برداری از بقیه 
 گرفته می شود. الان ایران را به پهنه های مختلف تقسیم کرده اند که واگذار شده است و 
می تواند هر نوع ماده معدنی در آن باشــد.این استاد دانشگاه تربیت مدرس همچنین در 
 FATF خصوص وضعیت فعلی صادرات مواد معدنی نیز گفت: با توجه به اینکه ما جزو
نیستیم و تبادل نمی توانیم داشته باشیم لذا در مقایسه با کشورهای رقیب و حتی همسایه به 
عبارتی در صادرات عددی نیستیم. مگر اینکه به کشورهای اطراف مانند عراق و افعانستان 
صادرات داشته باشیم که در حدود محدودی بتوانیم صادرات داشته باشیم. بنابراین تا این 
مشکلات بزرگی که داریم رفع نشود به تبع به همه آسیب زده می شود.بصیری همچنین 
در خصوص میزان سرمایه گذاری در بخش معدن ایران نیز اظهار داشت: به نظر من آنقدر 
 که شایسته است بها نمی دهند چون سرمایه گذاری هم اصولا بخش دولتی و خصولتی 

می خواهند انجام بدهند و بقیه بخش های کوچکتر محلی از اعراب نیستند متاسفانه.
لطماتی که بخش معدن از خود تحریمی ها می خورد

این فعال بخش معدن همچنین در مورد دیگر مسائل پیرامون این بخش یعنی ممنوعیت 
واردات ماشین آلات و تبعات آن برای این حوزه گفت: ما یک مشکل بزرگ که داریم تحریم 
خارجی است و دیگری خود تحریمی است؛ به عنوان مثال یکی از پیمانکاران لوازم و قطعات 
مخصوص دامپتراک ها را به طریقی با دور زدن تحریم ها ظرف ۲ ماه خرید اما ۸ ماه در 
گمرک ایران گیر بود. با این استدلال که چون این قطعات ساخت امریکا است اجازه واردات 
ندارد؛ این خود تحریمی است.وی ادامه داد: یا بر فرض در مقطعی دانمارک را ایران تحریم 
کرد در حالی که بسیاری از تجهیزات کارخانجات سیمان ایران دانمارکی است. بنابراین در 
شرایطی که یک سری تجهیزات بسیار مهم خریداری کرده بودیم در گمرک ایران مانده 
بود و اجازه ترخیص نمی دادند چون می گفتند دانمارک را تحریم کرده ایم. این نوع خود 

تحریمی ها جز اینکه به کل بخش لطمه می زند پیامد دیگری ندارد.

هیچ نهادی ریسک نرخ ارز را نمی پذیرد معاون سابق وزیر و استاد دانشگاه تربیت مدرس:

صادرات  کشاورزی زیرزمینی شده است عددی در صادرات محصولات معدنی نیستیم


